
Número 138  ¦  13-06-2018 Pàg. 7601

Mitjançant aquest conveni, es poden desenvolupar activitats 
d’innovació formatives, culturals, divulgatives i totes aque-
lles que puguen tenir rellevància per a afavorir la creació de 
nou coneixement i pràctiques innovadores en el camp de la 
formació, orientada a l’ocupació, així com la seua aplicació 
per a contribuir a resoldre problemes existents relatius en 
aquells àmbits, contribuint a la instauració d’un nou ecosis-
tema d’innovació al nostre territori .

La càtedra pretén ser el referent de la innovació en aquesta 
matèria i un instrument per a interactuar amb el sistema 
productiu i territorial .

Dir-li que, en aquests context, i amb l’horitzó 16-20, es 
pretén impulsar observatoris i instruments de vigilàn-
cia tecnològica i intel·ligència competitiva que poden estar 
complementats per accions formadores de diferent tipus: 
seminaris, cursos, conferències, jornades i exposicions, 
també vinculades a aquest camp de coneixement, amb la 
dotació de beques, premis i ajudes que estimulen el desenvo-
lupament de la recerca i la innovació .

En 2017, hem avançat en el desenvolupament d’una meto-
dologia per a identificar necessitats formatives en formació 
ocupacional, en l’engegada de l’Observatori de bones pràc-
tiques de formació ocupacional i en el desenvolupament 
del programa Innotalks, trobades informals de debat entre 
col·lectius per a millorar les oportunitats d’ocupabilitat, per 
a analitzar el valor de la cartera de serveis que ofereixen els 
centres de formació i les seues bones pràctiques en aquesta 
matèria . I dir-li que vàrem celebrar, el 2 i el 3 d’octubre, el 
Congrés d’innovació i gestió avançada en la formació per a 
l’ocupació .

En 2018, seguim implementant aquestes i moltes més acti-
vitats que ens ajudaran a treballar millor en eixa innova-
ció necessària de cara a la formació en l’àmbit de l’ocupació 
perquè, al final, el que ens interessa és eixa inserció laboral.

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, conseller .

Passem a la següent pregunta, que formula l’il·lustre diputat 
Vicente Arques al conseller d’economia .

Senyoria, té vosté la paraula .

El senyor Arques Cortés:

Gràcies, senyor president .

Señor conseller, el pasado 23 de junio de 2016 se produjo en 
Reino Unido un referéndum sobre la permanencia de Reino 
Unido en la Unión Europea, también conocido como brexit . El 
resultado fue muy muy ajustado: el 51,9% fueron partidarios 
de abandonar la Unión Europea, frente al 48,1, que fueron 
partidarios de permanecer . En un análisis muy simple, en 
las zonas urbanas se votó en contra del brexit y a favor de la 

Unión Europea y en las zonas rurales o de interior a favor del 
brexit y en contra de la Unión Europea .

Como resultado de ese referéndum, el 29 de marzo de 2017, 
Reino Unido, hace tan solo un año, invocó al artículo 50 del 
Tratado de la Unión Europea, artículo que prevé un meca-
nismo para la retirada voluntaria i unilateral de un país de 
la unión y que establece un plazo de dos años para negociar 
esta salida –por lo tanto, el 29 de marzo de 2019 .

Reino Unido es un país muy importante para la Comunidad 
Valenciana . Es un mercado clave, tanto para las empre-
sas valencianas como para el turismo de la comunitat . 
Reino Unido es el tercer destino de las exportaciones de la 
Comunidad Valenciana, un 10% de las exportaciones de la 
Comunidad Valenciana, con un valor de casi tres mil millones 
de euros .

La primera ministra, Theresa May, aseguraba, a mediados de 
mayo de este año, que Reino Unido, como consecuencia del 
brexit, abandonará la unión aduanera y su gobierno tomará 
las medidas de su política comercial a finales de 2020. Esto, 
evidentemente, podría suponer grandes consecuencias para 
la Comunidad Valenciana si se establecen aranceles para 
la exportación de sectores clave de la industria valenciana, 
como, por ejemplo, el agroalimientario, la cerámica, el auto-
movilístico o el calzado, solo por poner algunos registros .

En el ámbito del mercado laboral, decirle que en el regis-
tro del consulado general de Londres y Edimburgo, en el 
Reino Unido, hay registrados 93 .000 españoles, más 90 .000 
españoles no registrados, según el ministerio de exteriores, 
más 40 .000 visitantes semanales . Total, aproximadamente, 
doscientos mil españoles, de los cuales el 70% son jóve-
nes de veinte a treinta y cinco años y el 60% con titulación 
universitaria . De estos, de estas cifras, el 12% proceden de la 
Comunidad Valenciana, es decir, 24 .000 jóvenes .

El año pasado, la Comunidad Valenciana recibió ocho millo-
nes de turistas extranjeros, de los cuales, 2,7 millones fueron 
británicos, es decir, un 35% de los turistas extranjeros que 
recibió la Comunidad Valenciana eran británicos . Los efectos 
negativos para el turismo valenciano, solo por el brexit, sería, 
rápidamente, la pérdida de poder adquisitivo de los ingleses, 
por lo tanto, repercute en la reducción del gasto. Y la depre-
ciación de la libra, evidentemente, evidencia una inversión 
menor en España .

En la Comunidad Valenciana hay 85 .000 británicos con 
tarjeta de residencia en vigor, es decir, el 20% de los 400 .000 
extranjeros de la Comunidad Valenciana que tienen tarjeta 
en vigor . Solamente el colectivo rumano, que tiene 150 .000, 
mejora estas cifras .

Y, en cuanto a los últimos datos de británicos residentes, los 
valencianos residentes en el Reino Unido, así como los millo-
nes de turistas que nos visitan, una de las grandes preo-
cupaciones va a ser la cobertura sanitaria que tendrá que 
consumarse tras el brexit, porque, después de un año de 
negociaciones, el futuro de la tarjeta europea sanitaria sigue 
siendo una incógnita .

Por lo tanto, y ante todas las dudas que surgen en el proceso, 
tanto por la falta de información, por las concreciones de 
los resultados de aplicación de la salida del Reino Unido de 
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la Unión Europea…, nuestra pregunta es: ¿qué medidas está 
proponiendo y poniendo en marcha la Generalitat valenciana 
para adaptarnos al brexit?

Gracias . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyoria .

Gràcies per no esgotar els quatre minuts .

Donarà la resposta l’honorable conseller .

Conseller, quan vosté vullga .

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

Gràcies, president .

Senyor diputat, senyor Arques, he de dir-li que som cons-
cients de la situació i de la importància que té per al govern 
valencià el Regne Unit . Però hem d’anar en peus de plom . Vull 
dir, puc dir-li que, a hores d’ara, les negociacions entre al Unió 
Europea i el Regne Unit no estan tancades, com vosté molt 
bé ha dit, i es desconeix clarament en quins termes es desen-
voluparà l’acord .

Però també he de dir-li que, mentrestant, l’actuació de La 
Generalitat és especialment proactiva a nivell tant intern i, 
sobretot, a nivell de la Unió Europea, en la línia de minimitzar 
l’impacte i adaptar-nos a aquest nou escenari internacional . 
I li he de dir que no hem estat aturats, hem estat en continu 
moviment . I vaig a dir-li algunes de les qüestions o coses que 
hem anat fent des del mateix Consell .

Vam participar en la sessió constitutiva de l’intergrup del 
brexit del Comité de les Regions, així com en la sessió plenària 
de 17 de maig, on es va aprovar una resolució sobre les 
repercussions per als ens locals i regionals del brexit .

També he de dir-li que el president de La Generalitat es va 
reunir amb el negociador principal de la Unió Europea per al 
brexit, Michel Barnier .

Vam tenir diàleg sobre política comercial i futur d’Europa, 
amb Cecilia Malmström, fa poquets dies, la comissària euro-
pea de comerç, concretament amb el president, el 25 de maig 
de 2018 a València, amb presència dels agents econòmics i 
socials del nostre territori .

I en el marc del sector del turisme, assistència a la fira World 
Travel Market, de Londres, per part del president de La 
Generalitat, on va tenir diferents reunions de treball amb 
l’oficina de turisme de l’ambaixada, i trobades amb opera-
dors turístics, amb l’objectiu de reforçar la qualitat de l’oferta 
turística en el nostre territori .

A més, des de la vessant de la internacionalització, vull 
destacar que un dels mercats on hem restablert la nostra 

presència ha sigut precisament el Regne Unit, a través d’una 
nova delegació a Londres, operativa des de 2017 .

Dir-li també que el Regne Unit està inclòs en el pla de 
promoció exterior de la Comunitat Valenciana, i enguany 
està previst el desenvolupament d’un missió inversa 
d’importadors d’alimentació i hàbitat, com també una missió 
comercial del sector TIC a Londres en el segon semestre 
d’enguany .

I a més, estem diversificant, buscant noves destinacions 
i potenciant accions en altres països, tant dins de la Unió 
Europea, com fora d’ella . En aquest últim cas, les actuacions 
de promoció van dirigides en aquestos moments a trenta-dos 
mercats, i en aquest marc es troben els viatges institucionals 
que hem fet, junt al nostre empresariat, tant a Canadà en el 
seu moment, com a Xina i Japó .

I per concloure, vull recalcar la participació en la fira Foreign 
Direct Investment Expo de Londres, fira de referència de la 
internacionalització, amb resultats positius . A data de hui, 
s’ha donat seguiment a un projecte d’inversió del sector TIC, 
com també un fons d’inversió a la recerca d’oportunitats a 
gran escala en el nostre territori .

A més, s’ha iniciat contacte amb altres potencials inver-
sors que en aquest moment estan sondejant implantar-se 
ací, en sectors com TIC o fins i tot en sectors com el logístic i 
l’immobiliari .

He de dir-li que seguirem estant atents als trepidants canvis 
que no únicament i exclusiva es produïxen al Regne Unit, es 
produïxen per tot arreu del món, sempre buscant allò millor 
per a les nostres empreses, i com no, per al millor benestar de 
la gent que vivim ací .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, conseller .

Passem a la següent pregunta, que formula la il·lustre dipu-
tada Clara Tirado, ara al conseller de transparència, respon-
sabilitat social . Senyoria, si demana vosté . . . Perfecte . Té vosté 
la paraula, senyoria .

La senyora Tirado Museros:

Sí, gràcies, senyor president .

Senyories .

Senyor conseller .

Rescatar les persones no sols és el leitmotiv d’este govern de 
progrés; és la filosofia que impregna tota la seua política. Un 
principi rector que situa en primer lloc les persones, totes 
les persones, naixquen on naixquen, tinguen el color de pell 
que tinguen, vinguen d’on vinguen, creguen en el deu que 
creguen, o no creguen en cap, estimen qui estimen .


